
وزیر امور اقتصادی و دارایی:

تصمیمی درخصوص کالابرگ 
الکترونیکی اتخاذ نشده است

گروه اقتصادی - وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره ســرانجام کالابرگ 
الکترونیکی گفت: دولت هنوز تصمیم نهایی درباره کالابرگ الکترونیکی اتخاذ 
نکرده اســت و پس از آماده شدن مقدمات، رییس جمهور در یکی از جلسات 

رسمی تصمیم نهایی را ابلاغ خواهد کرد. 
»ســید احسان خاندوزی« در مراســم اختتامیه نخستین مدرسه تابستانه 
سیاست گذاری اقتصادی در جمع خبرنگاران درخصوص تفکیک حساب های 
شخصی و تجاری، اظهارداشت: با توجه به اینکه حرکت به سمت نظام بخشی 
پرداخت ها و نظام مالی کشــور در دســتور کار قانونگذار بوده و حتی ابلاغیه 
تفکیک حساب های شخصی و تجاری پیش از این از سوی بانک مرکزی ابلاغ 

شده بود، جلساتی با رییس کل بانک مرکزی برگزار شد.
وی افزود: اراده مشترک وزارت اقتصاد و بانک مرکزی این است که امسال 
ماجرای تفکیک حساب های شخصی و تجاری که برای مردم مساله ایجاد کرده 
را به سرانجام برسانیم.  وزیر اقتصاد درباره اجرایی شدن سامانه مودیان مالیاتی 
گفت: قانون سامانه مودیان مالیاتی و پایانه های فروشگاهی مهلتی را معین کرده 
بود که خرداد ۱۴۰۰ به پایان می رسید. وی ادامه داد: وقتی کار خود را در وزارت 
اقتصاد شــروع کردیم، بخش های زیادی از مقدمات فنی و اتصال بخش های 
اقتصادی به سامانه فراهم نشده بود، بر این اساس مهلتی از مجلس خواستیم و 
موفق شدیم اوایل امسال بخشی از عقب ماندگی های را جبران کنیم، از تیرماه هم 
که اجرای قانون شروع شد و اطلاعیه های مربوط به فراخوان نیز توسط سازمان 
مالیاتی ابلاغ می شود.  نخستین مدرسه تابستانه سیاست گذاری اقتصادی که به 
همت وزارت اقتصاد دوره های آموزشــی برای دانشجویان درنظر گرفته بود، 

امروز با حضور وزیر اقتصاد به کار خود پایان داد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
توسعه تجارت می گوید برخلاف این 
تصــور که با وجــود تحریم ها، امکان 
توسعه تجارت خارجی کشور وجود 
ندارد، در ماه های گذشته گام های مهمی 

در این مسیر برداشته شده است.
علی رضــا پیمان پــاک در یک 
برنامه تلویزیونــی، اظهار کرد: یکی از 
رسالت های ســازمان توسعه تجارت، 
توســعه صادرات و به نوعی ایجاد یک 
تراز تجاری مثبت اســت. وظیفه دیگر 
نیز مدیریت واردات اســت. افزون بر 
این، طبق اساســنامه ســازمان توسعه 
تجــارت، انتظاری کــه از آن می رود، 
ایجاد فرماندهی واحد در حوزه تجارت 
خارجی اســت. وی ادامه داد: کاری که 
ما در طول این چند ماه انجام دادیم، این 
اســت که با اســتفاده از خرد جمعی و 
تجاربی که وجود داشت، یک نقشه راه 
توسعه تجارت تعریف کردیم. در این 
نقشه راه، اولین گام هدف گذاری بود و 
بر مبنای صحبت های انتخاباتی جناب 
آقای رئیس جمهوری، روی ۷۰ میلیارد 
دلار هدف گذاری کردیم که به معنای 
دو برابر کردن توسعه صادرات غیر نفتی 

کشور در افق ۱۴۰۴ است.
رئیس ســازمان توسعه تجارت 

درباره آخرین گام هایــی که در رابطه 
با توســعه روابط تجاری با کشورهای 
همسایه برداشته شده، نیز تشریح کرد: 
کشورها را برای تجارت اولویت بندی 
کردیم. کشورهای همسایه و کشورهای 
همسو با ما همچون کشورهای جنوب 
شرق آسیا، آفریقایی، برخی کشورهای 
آمریکای لاتین و برخی کشــورهای 
اروپای شرقی را که در اسناد بالادستی 
مشــخص شــده اســت، در اولویت 
اول صــادرات هســتند. در گام بعدی 
الزامــات ورود به ایــن بازارها را به ۴ 
رده تقســیم کردیم. اقدامات توســعه 
بازار، لجســتیکی، پولی، مالی و بانکی 
و تأمین زیرســاخت های حمل و نقلی 
انجام گرفت. در برخی کشــورها این 
زیرساخت ها فراهم شده و رشد ۷۰ تا 

۸۰ درصدی صادرات را هم داشته ایم.
پیمان پاک افزود: رویکرد بعدی 
سازمان توســعه تجارت، مانع زدایی 
است. سیاست های ارزی باید متوزان و 
هماهنگ با سیاست های تجاری باشد. 
در حــوزه ارزی، تجــار در خصوص 
بازگشت ارز صادراتی مشکل داشتند. 
ارز صادراتی باید به کشور برگردد، اما 
روش های آن باید متنوع باشد و تسهیل 
شود؛ مخصوصاً در شرایطی که تحریم 

هستیم. به این موضوع ورود کردیم و با 
همکاری بانک مرکزی این سیاست ها 

اصلاح شده است.
وی بــا بیان اینکه ســهم ایران از 
تجارت منطقه نســبت بــه ظرفیت ها 
بسیار پایین است، بیان کرد: سهم ایران 
از بازارهای تجارت جهانی بســیار کم 
اســت. در بــازار ۱۲۵۰ میلیارد دلاری 
کشــورهای هدف، سهم ما ۲۵ میلیارد 
دلار است. در بازارهای هدف تنها یک تا 
دو درصد نقش داریم. ما صادرات محور 
نبوده ایــم. اگر بودیــم، دچار تعارض 
تنظیم بازار نمی شدیم. اولین گام تسهیل 
قوانین بوده است. باید به سمتی برویم 
که تجار و بخش خصوصی احســاس 
کنند تحت حمایت هستند. اصلی ترین 
مسئله ای که در سازمان توسعه تجارت 
داشتیم، استفاده از دانش و تجربه بخش 
خصوصی در برنامــه ریزی ها و مانع 
زدایی ها بوده اســت. ما تقابل اتاق ها با 
دولت را به قرابت تبدیل کردیم. منافع 
اتاق ها باید طوری باشد که به کل تجار 
برســد و نباید تنها یک عده خاص از 
حمایت ها برخوردار باشــند. کشورها 
را به اتاق های اســتانی وصل کرده ایم. 
باید به جایی برســیم کــه دولت فقط 
تنظیم گر باشد و بازیگر اصلی، بخش 

خصوصی باشد.رئیس سازمان توسعه 
تجارت با اشاره به ارتباط نزدیک میان 
این سازمان و وزارت امور خارجه، بیان 
کرد: ارتباط بسیار نزدیکی بین سازمان 
توســعه تجارت و معاونت دیپلماسی 
اقتصادی وزارت خارجه برقرار است 
و برنامه ریزی های مشترک و هماهنگی 
بین ســازمانی داریم. سفارتخانه ها به 
مــا کمک می کنند، رایزنان بازرگانی ما 
عموماً در سفارتخانه ها مستقر هستند. 
در فضای تجارت ممکن است برخی 
فعالان تمایل نداشــته باشند به دلایل 
تحریمی به سفارتخانه ها نزدیک شوند. 
مــا با هماهنگی وزارت خارجه، مراکز 
تجاری ایجــاد کرده ایــم. این تصور 
بــود که با قطع ســوئیفت دیگر کاری 
نمی توان کرد. در صورتی که این اصلًا 
مطرح نیســت. بحث تهاتر، رمزارزها، 
بلاکچین و اســتفاده از ظرفیت بیمه ها 
مثل صندوق هــای ضمانت صادرات 
در اولویت سازمان توسعه تجارت قرار 
گرفت. در گذشته هم تهاتر را داشتیم، 

اما مختص به معدن بود.

گروه اقتصادی -رئیس سازمان 
بورس گفت: وقتی از ســال گذشته 
برنامــه ســازمان بورس ارائه شــد، 
برنامه هایی از جمله پرداخت ســود 
ســهامداران بطــور متمرکــز که بار 
ســنگینی بر دوش نهــاد ناظر بود را 

برداشت.
مجید عشــقی رئیس ســازمان 
بورس، در آئین رونمایی از ســامانه 
توثیق الکترونیک سهام گفت: وقتی از 
سال گذشته برنامه سازمان بورس ارائه 
شــد، برنامه هایی از جمله پرداخت 
ســود ســهامداران بطور متمرکز که 
بار ســنگینی بر دوش نهاد ناظر بود را 

برداشت.
وی ادامه داد: توثیق الکترونیک 
هوشــمند انواع دارایی نیز یکی دیگر 
از برنامه ها بود که امروز بطور رسمی 
از این سامانه در عملیات بانکی بهره 

برداری می شود.
عشقی تصریح کرد: اهمیت این 
سامانه بگونه ای است که گاهی منجر 
به فروش ســهام برای برطرف کردن 
نیاز نقدینگی می شد در حالی که سهم 
مورد نظر از ارزندگــی برخوردار و 

فروش ارزان آن به صرفه نبود.
وی ادامه داد: بطور معمول وثیقه 

گذاری ســهام قبل از این با اعداد بالا 
و بطور سنتی برای اشخاص حقوقی 
انجام می شــد اما الان از طریق ســه 
بانک برای تســهیلات خــرد توثیق 

سهام فراهم شده است.
به گفته عشــقی امــکان توثیق 
هوشمند ســهام و دارایی در سیستم 
قضائی برای وثیقــه گذاری و تأمین 
وثایق در فرایندهای اداری در عرض 

فقط چند دقیقه فراهم شده است.
عشقی با تقدیر از مدیران سمات 
عنوان کرد: در این سامانه امکان وثیقه 
گذاری سکه و گواهی سکه، اندوخته 
بیمه عمر و ســنوات، گواهی کسر از 
حقوق ســازمان های دولتی و ســند 
خودرو و ملک و واحدهای ســرمایه 
گــذاری صندوق های قابــل معامله 
علاوه بر سهام وجود خواهد داشت. 
بطورحتم کســب و کارهای نوین و 
اســتارت آپ ها بر روی این ابزارها، 
می تواننــد ایده های مختلفی تعریف 
کننــد تا مردم بتوانند راحت تر از این 

ابزارها استفاده کنند.
وی افــزود: در روزهــای آینده 
تسهیل شرکت سهامداران در افزایش 
سرمایه ها و حق تقدم سهام شرکت ها 
نیز از برنامه های دیگری است که طی 

روزهای آینده رونمایی خواهد شد.
دادســتان کل: اهتمام جدی در 
دستگاه قضائی استفاده فناوری های 

جدید وثیقه
در ادامه این نشســت منتظری 
دادســتان کل کشــور بــا تقدیر از 
دستاوردهای علمی و پژوهشی بازار 
ســرمایه گفت: یکی از اصول مهم در 
ســند تحول قضائی که دو سال اخیر 
به اجرا درآمده استفاده از فناوری های 
روز در بخش هــای قضائی اســت. 
اهتمام جــدی در دســتگاه قضائی 
اســتفاده از ایــن فناوری هــا برای 
تســهیل امور و گســترش آنها است 
و حمایــت دولت برای توســعه این 
فناوری ها ضروری اســت. وی ادامه 
داد: سازمان ثبت، ســازمان زندان ها 
و ســازمان پزشکی قانونی در تلاش 
هستند به پشــتوانه زیر ساخت ها و 
بودجه، بتواننــد ابزارهای فناورانه را 
توســعه دهند. دادستان افزود: فاصله 
بین صدور وثیقه تا صدور حکم بسیار 
مهم و با اهمیت اســت. گاهی اوقات 
اســتعلاماتی از اداره ثبت و غیره باید 
انجام شــود تا کارهای اداری توثیق 

وثیقه انجام شود.
به گفته این مقام مسئول: قاضی 

هم گاهی نمی تواند فرد متهم را بدون 
وثیقه قرار دهد و ناچار می شود فرد را 

بازداشت و روانه زندان کند.
منتظــری گفــت: رونمایی از 
سامانه ستاره، آغاز خوبی است برای 
وثیقــه گذاری که البته ممکن اســت 
ضعف هایــی در اجرا یا فنی پیش آید 

که البته طبیعی است.
منتظــری افــزود: در خصوص 
نوســان قیمت سهام مبنی بر اینکه در 
محدوده ۵۰ درصدی قیمت در زمان 
توثیق باشد یا نه در حال بررسی است 
و امیداوریم ســازمان بورس از امروز 
با همکاری با دستگاه قضائی، فرایند 
فنی پی ریزی کند که این سامانه حتماً 
به سامانه دستگاه قضائی متصل شود.

به گفته دادســتان کل کشور در 
جهت توثیق وثیقه، حتماً نباید ســند 
ملکی مبنا باشــد بلکه هر چیزی که 
مالی باشــد از جمله طلا یا خودرو و 
غیره، می تواند مبنا تصمیم قاضی برای 
وثیقه گذاری تا زمان اعاده حق طرفین 

دعوا قرار گیرد.

رئیس سازمان توسعه تجارت مطرح کرد؛

راه های جایگزین ایران برای دور زدن
 سوئیفت

رئیس سازمان بورس:

سامانه توثیق الکترونیک سهام مانع فروش 
سهام ارزشمند می شود

اقتصادی6

گروه اقتصادی - در شــرایطی 
که قیمت بلیت هواپیما در پروازهای 
داخلی تا بیــش از یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومــان هم فروخته می شــود، 
رییس انجمن شرکت های هواپیمایی 
به عنــوان نماینــده ایرلاین ها معتقد 
اســت که قیمت یک پرس چلوکباب 
بــا مخلفات از قیمــت بلیت هواپیما 
بیشتر است!  بر اساس آخرین مصوبه 
درباره نرخ بلیــت پروازهای داخلی 
در دی ماه ســال گذشته که البته مانند 
نرخ نامه های گذشته کف نرخی دیگر 
در آن نیست و حداقل قیمت ها حذف 
شده است، حداکثر نرخ بلیت هواپیما 

برای پروازهای داخلی از ۵۸۷ هزار و 
۹۰۰ تومان در مسیر تهران- اراک آغاز 
شده و تا یک میلیون و ۷۲۸ هزار تومان 
در مسیر گرگان-کیش متفاوت است.

البتــه در برخــی ایــام هفته و 
روزهایــی در هــر مــاه قیمت بلیت 
هواپیما در همیــن پروازها تا حدود 
۵۰ درصد هم کاهــش می یابد که به 
دلیل نبود مشتری و فروش بلیت بیشتر 
اســت. اما با وجود اینکه به صورت 
میانگین هر مسافر در پروازهای داخلی 

بایدحدود یک میلیون تومان پرداخت 
کند، سید عبدالرضا موسوی –رییس 
انجمن شرکت های هواپیمایی- معتقد 
است که قیمت یک پرس چلوکباب با 
مخلفات از این قیمت بالاتر اســت یا 
شاید منظورش این است که نرخ بلیت 
هواپیما از قیمت چلوکباب با مخلفات 
کمتر است! وی در نشستی خبری در 
این باره گفت: برخی انجمن ها بدون 
هیچ اطــلاع و تخصصی در صنعت 
هوانــوردی اظهــار نظــر می کنند و 

متاسفانه برخی از دستگاه ها بر اساس 
همین اظهار نظرها تصمیم گیری می 
کننــد اما باید بدانیــم  که قیمت یک 
چلوکباب با نوشابه و دسر و مخلفات 
زیر یک میلیون نیســت و بیشــتر از 
قیمت بلیط هواپیماست. این ادعا در 
حالی مطرح شده که قیمت چلوکباب 
در رستورانهای به اصطلاح لاکچری 
تهران نهایتا حدود ۴۰۰ هزار تومان به 
همراه مخلفات کامل است و هیچ بلیتی 
با این قیمت در میان مسیرهای داخلی 

پیدا نمی شــود.در این میان بسیاری از 
کارشناسان صنعت هوانوردی معتقدند 
که قیمت گذاری بلیت هواپیما در ایران 
باید به ســمت آزادسازی حرکت کند 
تا شــرکت های هواپیمایــی بتوانند 
هزینه هــای خودشــان را مدیریت 
کنند. اما سوال اینجاست وقتی چنین 
نگاهی در میان ایرلاین ها وجود دارد 
و در شــرایطی که امــروز مردم توان 
خرید بلیت هواپیما را ندارند، چگونه 
می توان انتظار داشت پس از آزادسازی 

قیمت بلیــت هواپیما، نرخ های اعلام 
شده از سوی شرکت های هواپیمایی 
سر به فلک نکشد و اوضاع بازار بلیت 
هواپیمــا از این بدتر هم نشــود. البته 
موسوی خودش به این مسئله اعتراف 
کرد قیمت بلیت هواپیما بالاتر از توان 
خرید مردم اســت. او گفت: می دانیم 
که قیمت بلیت هواپیما از توان خرید 
مردم خارج اســت اما با این قیمت ها 
ایرلاین ها هم زیان ده شــده اند اما اگر 
نوســازی هم اتفاق بیفتــد و ناوگان 
جدیدی به صنعت هوانوردی اضافه 
شــود هزینه های هر پرواز تا سه برابر 

افزایش می یابد.

گروه اقتصادی - معوقه یارانه ها 
مربوط به دو گروه است؛ کسانی که تا 
اردیبهشت امسال یارانه نقدی دریافت 
می کردند ولی با واریز مبالغ جدید، به 
عنــوان دهک پردرآمد یارانه آنها قطع 
hemayat.mcls. شد و در سامانه
gov.ir  اعتــراض خود را ثبت کرده 
و درخواســت بازبینــی دهک بندی 
را داشــتند. گروه دیگر کســانی که تا 
پیش از ایــن یارانه ای دریافت نکرده 
و از اردیبهشــت ماه برای ثبت نام در 
ســامانه my.gov.ir  اقــدام کردند. 
درنهایت درخواست های هر دو گروه 
بررســی و افرادی که بین دهک اول تا 

نهم قرار گرفتند، به لیست یارانه بگیران 
اضافه شدند.بر این اساس برای افراد 
معترض، همراه با یارانه تیرماه، اولین 
پرداخت انجام شد و حدود یک هفته 
بعد برای ثبت نام کنندگان نیز به تناسب 
دهکــی که در آن قرار داشــتند، یک 
پرداخت پرداخــت صورت گرفت. 
قرار بود که یارانه اردیبهشت و خرداد 
)مبالغ جدید( نیز به عنوان معوقه برای 
آنها پرداخت شــود که در اعلام اولیه 
اواخر تیرماه مطــرح بود ولی تاکنون 

واریز نشــده است.در رابطه با آخرین 
وضعیت پرداخــت معوقات یارانه و 
زمان آن که مورد ســوال افراد مشمول 
قرار دارد، حسینی- سخنگوی سازمان 
هدفمندی یارانه ها - گفته است که این 
تاخیر به معنی عدم پرداخت معوقات 

نیست و حتما اتفاق خواهد افتاد.
وی با بیان اینکه بررسی وضعیت 
مشمولان در حال انجام است، توضیح 
داد: در مورد افرادی که نسبت به قطع 
یارانه خــود اعتراض کــرده بودند، 

قبلا یــک مرحله یارانــه ۳۰۰ هزار 
تومانی واریز و مســدود شــده بود 
که این رقم متعلــق به دهک چهار تا 
۹ اســت، بنابراین باید برای کســانی 
که دهک اول تا ســوم تشخیص داده 
شده اند، این مبلغ به تناسب پرداختی 
بــرای آنها که هر نفر ۴۰۰ هزار تومان 
است، تغییر کند. از این رو باید فرایند 
بررســی و انجام محاسبات طی شده 
و پرداخت های انجام شــده در قالب 
دهک بندی صورت گرفته انجام شود.

بــه گفته ســخنگوی ســازمان 
هدفمندی یارانه ها، به محض تکمیل 
جریان بررســی و محاسبات، معوقه 
اردیبهشــت و خــرداد به حســاب 
مشمولان واریز می شــود.یارانه های 
نقدی  از ســال ۱۳۸۹ با شروع طرح 
هدفمنــدی یارانه ها با مبلغ ۴۵ هزار و 
۵۰۰ تومــان به ازای هــر نفر در حال 
پرداخــت بود و از ســال ۱۳۹۸ نیز با 
افزایش قیمت بنزین، یارانه معیشــتی 
از محل این مابه التفاوت در دستور کار 

قرار گرفت که دولت حدود ۶۰ میلیون 
نفر از بیــن ۷۸ میلیون نفر یارانه بگیر 
نقدی را گزینــش و مبلغی بین ۵۵ تا 
۲۰۵ هزار تومان به تناســب اعضای 
خانوار پرداخت کرد. اما از اردیبهشت 
امســال و بــا اقدام بــرای حذف ارز 
ترجیحی و اصلاح نظام یارانه ای، رویه 
پرداخت تغییر و با حذف حدود شش 
میلیون نفــر تحت عنوان دهک دهم، 
پرداخت برای ۹ دهک دیگر شــروع 
شــد. برای دهک اول تا سوم به ازای 
هر نفر ۴۰۰ هزار تومان و دهک چهار 
تا شش نیز هر نفر ۳۰۰ هزار تومان در 

هر ماه پرداخت می شود.

استدلال عجیب ایرلاین ها درباره قیمت بلیت هواپیما

آخرین خبر از پرداخت معوقه یارانه های ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومانی

گروه اقتصادی - مصوبه تعیین 
سقف مجاز برای قراردادهای اجاره 
۲۸ خردادماه امسال به تایید سران قوا 
رســید. طبق این مصوبه که با هدف 
کنتــرل اجاره بها به تصوب رســید 
کلیه قراردادهــای اجاره واحدهای 
مسکونی در سال ۱۴۰۱ پس از تاریخ 
ابلاغ این مصوبه، به صورت خودکار 
و به مــدت یک ســال و حداکثر با 
نرخ های زیر نســبت به قراردادهای 
موجود تمدید می شــود: شهر تهران 
و ســایر کلانشهرها ۲۵ درصد، سایر 
نقاط شــهری ۲۰ درصد. این قانون 
یک تبصره هم دارد که طبق آن، توافق 
مالک و مســتاجر با نرخ های کمتر از 

موارد فوق بلامانع است.
اما موارد اســتثنایی که منجر به 
فســخ قراردادهای اجاره می شود در 
یک برنامه تلویزیونی توســط رستم 
قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی اعلام 

شد که به شرح زیر تعیین می شود:
در صورتــی که مالــک، ملک 
یــا واحد مورد اجــاره را به فروش 
رســانده باشــد و قرارداد فروش را 
در سامانه ثبت معاملات املاک ثبت 
کرده و کد رهگیــری دریافت کرده 
باشــد و همچنین )عــلاوه بر این( 
اطلاعات ملک را در ســامانه املاک 

و اسکان ثبت کرده باشد.
اگــر مالــک بــرای تخریب، 
بازســازی یا تعمیر نســبت به اخذ 
پروانه ســاختمانی از مرجع ذی ربط 

اقدام کرده باشد.
در صورتی که مستاجر در دوره 
اجاره قبلی با تشخیص مرجع قضایی 
)شــورای حل اختلاف(، نسبت به 
انجام به موقــع تکالیف اقدام نکرده 

باشد.

عدم پذیرش افزایش مبلغ اجاره 
بها معادل درصدهای مصوب توسط 

مستاجر.
در صورتــی کــه فرزند مالک 
ازدواج رســمی انجــام و بــرای 
ســکونت به واحد مــورد اجاره بر 
اســاس تشخیص مرجع قضایی نیاز 

داشته باشد.
در صورتــی که مالــک صرفاً 

دارای همیــن یک واحد مســکونی 
در همان شــهر مورد نظر باشــد و 
نیاز به ســکونت وی در آن ملک به 
تایید مراجع قضایی )شــورای حل 
اختلاف(، رســیده باشد. در مواردی 
که مالک دارای چند واحد مسکونی 
در همان شهر باشــد، صرفاً می تواند 
تقاضای سکونت خود را برای یکی 
از واحدهای مسکونی در اختیار ارائه 
کرده و رای مراجع قضائی )شورای 

حل اختــلاف( صرفا بــرای همان 
واحد مســکونی مورد تقاضا صادر 

خواهد شد.
قاســمی افزود: ایــن موضوع 
دو تبصــره هــم دارد: اول اینکــه: 
ملاک رســیدگی و بررسی حقوقی 
اختلافــات اجــاره بیــن موجر و 
مســتاجر در مراجع قضائی )شورای 
حل اختلاف( اطلاعات ثبت شده در 

سامانه کد رهگیری و املاک و اسکان 
اســت.   و دوم اینکه: مراجع قضائی 
)شــورای حل اختلاف(، مکلف اند 
در کوتاه ترین زمان ممکن و حداکثر 
ظرف مدت یک ماه نسبت به بررسی 
موارد اختــلاف و صدور رای اقدام 

کنند.
وی اضافــه کــرد: جهت حل 
بلندمــدت و اساســی بــازار اجاره 
مسکن و همچنین ســاماندهی این 

بازار، وزارت راه و شهرسازی طرح 
اجاره داری حرفه ای و احداث ۳۰۰ 
هزار واحد مســکونی اجاره ای را در 
دســتور کار قرار داده و در این راستا 
مجوزهای لازم را از دولت اخذ کرده 

است. 
بــا اجرای ایــن طرح ها ضمن 
ایجاد امکان ســاماندهی بازار اجاره  
و کمک به موجرین و مســتاجرین، 

عرضــه مســکن اســتیجاری نیز با 
افزایش مواجه می شود.

وزیر راه و شهرسازی در پاسخ 
به این ســوال که سامانه کد رهگیری 
از وزارت صمــت بــه وزارت راه و 
شهرســازی برای نظارت بیشــتر بر 
قراردادها منتقل شــده و قرار است 
از طریق این سامانه بر کل قراردادها 

نظارت داشته باشید. 
این ســامانه در چــه مرحله ای 
است؟ گفت: حســب قانون جهش 
تولید مســکن ســامانه صــدور کد 
رهگیری )ســامانه ثبــت معاملات 
کشــور(  مســتغلات  و  امــلاک 
می بایســت از وزارت صمــت بــه 
وزارت راه و شهرسازی منتقل شود 
ولی با توجه به گســتردگی سامانه و 
اتصال بالغ بر ۱۷۰ هزار بنگاه مشاور 
املاک به این ســامانه، بــرای انتقال 
این ســامانه می بایست با هماهنگی 
وزارت صمت، بسترهای مورد نیاز 

شناسائی و تامین می شد. 
حســب آخریــن اقدامات و 
هماهنگی هــای صــورت پذیرفته، 
در صورت ایجاد بســترهای سخت 
افــزاری و نرم افزاری مورد نیاز، این 
سامانه تا پایان تیرماه به وزارت راه و 

شهرسازی منتقل می شود.

موارد فسخ قرارداد اجاره 
چیست؟

طبق مصوبه سران قوا تمامی قراردادهای اجاره باید با سقف مجاز افزایش اجاره بها به میزان ۲۵ درصد در تهران 
و کلانشهرها و ۲۰ درصد در دیگر نقاط شهری تمدید شود اما استثنائات شش گانه ای وجود دارد که منجر به فسخ قراراد 

می شود؛ این موارد عبارتند از فروش واحد توسط مالک، بازسازی، پرداخت نکردن اجاره بها از سوی مستاجر، عدم پذیرش 
نرخ مصوب توسط مستاجر، ازدواج فرزند مالک و نیاز مالک به واحد مسکونی.

گــروه اقتصــادی - دبیر کل  
فراورده های  صادرکنندگان  اتحادیه 
نفت، گاز و پتروشمی گفت: صادرات 
۳ ماهه ما به ترکیه رتبه ســوم را داشته 
و بــه میزان یک میلیارد و ۷۳۷ میلیون 
دلار و واردات هــم بیش از ۲ میلیارد 
دلار بوده، یعنی حجم روابط ۴ میلیارد 

دلاری با این کشور داشته ایم.
رئیس جمهور ترکیه از قصد این 
کشــور برای افزایــش خرید نفت و 
گاز از ایران خبر داده اســت. اردوغان 
بــا بیان اینکه ما برای رســیدن به این 
هدف با ایران همکاری خواهیم کرد، 

تاکید کرده اســت: مــا از ایران نفت 
و گاز خریــداری می کنیــم و آن را 
افزایش خواهیم داد. در همین ارتباط 
ســیدحمید حسینی درباره همکاری 
ایــران و ترکیه در حوزه انرژی اظهار 
داشــت: ما سال ها در ۳ زمینه انرژی با 
ترک ها همکاری داشتیم، اولی در زمان 
حزب ســعادت در زمان نجم الدین 
اربکان بــود و قرارداد معروف گاز را 
منعقد کردیم و بعد از آن ترکیه همیشه 
از مشتریان ســنتی نفت ایران بوده و 
بیــن ۱۰۰ هزار تا ۴۰۰ هزار بشــکه 
نفت از ما خریداری می کرده است و 

سومین بحث هم صادرات برق به این 
کشور بود که از مسیر خوی صورت 

می گرفت.
وی با اشــاره به قرارداد ۲۵ ساله 
گازی با ترکیــه گفت: علیرغم اینکه 
برخی بدبین بودند و عنوان می کردند 
قرارداد گاز ۲۵ ســاله تمام شده و این 
کشــور با توجه به قراردادهایی که با 
آذربایجان، روســیه و اقلیم کردستان 
منعقد کــرده با ایران تمدید نمی کند، 
بنده همواره معتقد بودم نه تنها قرارداد 

را تمدید می کنند بلکه علاقمندند که 
بیــش از ۲۵ میلیــون متر مکعب گاز 
از مــا خریداری کننــد، علاوه بر این 
گزارش های غیررسمی حاکی از این 
اســت که با ترکیه معاملات نفتی هم 
انجام می شود ولی اینکه خود ترک ها 
مصرف می کنند و یا به کشــورهای 
دیگر می فروشــند، مشخص نیست. 
در هــر حال اگر ترکیه به بازار نفت ما 
برگردد بســیار اهمیت دارد. دبیر کل 
فراورده های  صادرکنندگان  اتحادیه 

نفت، گاز و پتروشــمی تصریح کرد: 
مــا در حــوزه برق تــوان صادرات 
نداریم، چون خودمان حدود ۱۰ هزار 
مگاوات کمبود داریم و فعلا علاقه ای 
به صادرات نداریم، اگرچه می توانیم 
از ترکمنستان، ارمنستان، آذربایجان و 
حتی روسیه برق را سواپ و به ترکیه 
ببریم، در زمینه پتروشمی هم دو کشور 
همــکاری دارنــد، در زمینه فرآورده 
نفتی نمی توانیم همکاری کنیم چون 
ترکیه اســتاندارد اروپــا را رعایت 

می کند. وی با بیان اینکه می توانیم از 
ظرفیت و پتانســیل ترک ها در بازار 
افریقا و ســایر بازارها استفاده کرده و 
اصولا همکاری تجــاری ما با ترکیه 
می تواند برای ما منافع داشــته باشد، 
خاطرنشــان کرد: ما براحتی ظرفیت 
و پتانسیل همکاری ۳۰ میلیارد دلاری 
با این کشــور را داریم، اما اصلا سطح 
روابط دو کشور قانع کننده نیست، البته 
امســال بهتر بوده و بسیاری از اقلام 
صادراتــی در حوزه فولاد را از ترکیه 

به سایر بازارها فرستادیم، اگر مشکل 
بحث تعرفه تجاری و ممنوعیت هایی 
کــه بعضا ترکیه در حــوزه قیر ایجاد 
کرده حل شــود، قطعا ترکیه می تواند 
بازار جذابی برای ما باشــد. حسینی 
واردات از ترکیه را در اقلام نســاجی، 
قطعــات، لوازم چوبــی و مبلمان و 
کالاهای ساخته شده و آماده مصرف 
عنوان کرد. وی در ادامه بیان داشــت: 
صادرات ۳ ماهه ما به ترکیه رتبه سوم 
را داشته و به میزان یک میلیارد و ۷۳۷ 
میلیــون دلار و واردات هم بیش از ۲ 
میلیارد دلار بوده، یعنی حجم روابط ۴ 

میلیارد دلاری با این کشور داشته ایم، 
به نظر می رســد امسال سطح روابط 
اقتصادی دو کشــور با وجود سردی 

روابط سیاسی بهتر بوده است.
دبیر کل اتحادیه صادرکنندگان 
فراورده های نفت، گاز و پتروشــمی 
تاکید کرد: قطعــا با توجه به مباحث 
قیمتی به نفع ترکیه است که نفت و گاز 
را از ایران خریداری کند و گســترش 
سطح روابط تجاری و اقتصادی برای 
هر دو کشور مهم است، ضمن اینکه 
برای ما هم دسترســی به بازار ترکیه 

آسان تر است.

ایران و ترکیه در یک قدمی تمدید قرارداد ۲۵ ساله گازی

جهــت حــل بلندمدت و اساســی بــازار اجاره مســکن و همچنین ســاماندهی ایــن بازار، 
وزارت راه و شهرســازی طــرح اجــاره داری حرفــه ای و احداث ۳۰۰ هزار واحد مســکونی 
اجــاره ای را در دســتور کار قــرار داده و در ایــن راســتا مجوزهــای لازم را از دولــت اخذ 
کرده اســت. بــا اجرای ایــن طرح ها ضمن ایجــاد امکان ســاماندهی بازار اجــاره  و کمک 
به موجرین و مســتاجرین، عرضه مســکن اســتیجاری نیز بــا افزایش مواجه می شــود.
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